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STATEK U NÁVARŮ 

Statek produkující a zpracovávající maso, mléko a dřevo      

 

Identifikační údaje 

Jméno: Drahoslav Návara 

Lokalizace: Velechvín, Česko 

Velikost farmy: 80 ha (50% orná půda + 50% travní porost) + 20 ha lesa 

Rok založení/ vstupu do podnikání: 2013 

Hlavní produkty: hovězí maso, mléko, tvaroh, sýr, dřevo 

Web / Facebook / Twitter: https://www.facebook.com/pages/category/Local-Business/Statek-u-

N%C3%A1var%C5%AF-329957037059377/  

 

Třicetiletý Drahoslav Návara je vystudovaný zemědělský inženýr na Zemědělské fakultě Jihočeské 

univerzity v Českých Budějovicích v oboru zootechnika. Hospodaří na rodinné farmě v Jihočeském kraji 

poblíž Českých Budějovic, která leží v nadmořské výšce 550 m. Na statku pracuje také Drahoslavova 

manželka, otec a bratr. Hospodaří na rozloze 80 ha z nichž je zhruba polovina orná půda a polovina trvalé 

travní porosty. Také se starají o 20 ha vlastního lesa. Farma je zaměřena především na živočišnou výrobu. 

Veškerá polní produkce slouží k zajištění krmivové základny pro vlastní zvířata.  

Chovají mezi 80 – 90 kusy skotu. Z toho je většina masného skotu na výkrm a produkci hovězího masa. 

Část masných telat mají od vlastních masných krav a část telat nakupují od okolních zemědělců.  Rodina 

chová také několik kusů dojných krav, ty tvoří základ mléčného stáda. Získané mléko bude využito pro 

právě vznikající malou mlékárnu. Tato mlékárna je součástí nově budovaného objektu, kde bude ještě 

bourárna masa a malá prodejna produktů ze statku. Roční produkce hovězího masa je cca 40 kusů skotu, 

veškeré maso bude zpracováno v nově vznikající bourárně, prodávat se bude přímo spotřebiteli. Plánovaná 

mlékárna má mít kapacitu přibližně 100 l mléka denně a bude hlavně připravovat jogurty, kefíry, sýry a 

tvaroh.  

Farma není členem žádné odbytové organizace, pouze členem Asociace soukromého zemědělství a 

Společnosti mladých agrárníků. Spolupráce se sousedními zemědělci funguje, hlavně si poskytují služby a 

půjčují si zemědělskou techniku.  

Rodina diversifikuje činnost i mimo zemědělství. Zpracovávají dřevo na pásové pile. Z kulatiny řežou 

truhlářské i stavební řezivo jak z vlastního lesa, tak formou služby pro zákazníky z vlastního dřeva.  

Drahoslav se do chodu statku naplno zapojil po ukončení vysokoškolského studia a absolvování půlroční 

pracovní stáže na farmě v Irsku v roce 2013. Jeho rodiče vybudovali bez jakékoli dotační podpory stáj pro 

výkrm býků. K této stáji dále vybudovali skladovací kapacity na seno a slámu. Po zahájení vlastní 

zemědělské činnosti úspěšně realizoval nákup kloubového nakladače s podporou 50 % z Programu rozvoje 

venkova. V dalších letech pořídil lis na kulaté balíky též s podporou ze stejného programu. Využil také 

možnosti financování zemědělské techniky skrze investiční úvěr na nákup staršího kombajnu, kde skrze 

podporu de minimis byla snížena jistina úvěru o 50 %. V letošním roce Drahoslav využil další program – 

koupil štípacího automatu pro výrobu palivového dřeva.  

Manželka má podanou žádost o dotaci pro začínající mladé zemědělce. Z této chtějí financovat především 

vybavení mlékárny. Drahoslav byl také úspěšný v získání dotace na vybavení bourárny masa.  

Do budoucna chce rodina veškerou produkci zpracovávat sama ve vlastní provozovně, všechnu produkci 

chce přímo prodávat konečnému spotřebiteli, v místních prodejnách či dodávat do restaurací. V prodeji ze 
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dvora vidí dnes rodina jedinou šanci, jak zajistit pro statek optimální finanční příjem a zajistit tak možný 

rozvoj našeho podnikání.  

V příštích 20 letech chtějí dál pokračovat v rozvoji statku v moderním duchu, s ohledem na optimální rozvoj 

půdy a krajiny o kterou pečujeme. Uvažují i o postupném přechodu k ekologickému zemědělství, který 

ovšem musí být řádně promyšlený a technologicky zajištěný. Práci v zemědělství považují za životní náplň 

a chtějí ji dělat tak dobře, aby půda mohla být dále předána potomkům.  
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